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Według raportu z badań „Młodzi Cyfrowi” przeciętny wiek, w 

którym dzieci otrzymują swój pierwszy smartfon, to ok. 10 lat. Z 

biegiem czasu moment wręczenia dziecku jego własnego 

urządzenia mobilnego następuje coraz wcześniej. W tym 

kontekście istotne jest, że aż ⅓ ankietowanych uczniów ocenia 

siebie jako osobę uzależnioną od mediów społecznościowych. 

Co się z tym wiąże i dlaczego warto zainteresować się tym, co 

dziecko robi w sieci? 

 

Internet coraz częściej jest dla dzieci równoległą rzeczywistością, w 

której funkcjonują. Ponad 65% uczniów przyznało, że korzysta z 

telefonu komórkowego kilkanaście czy nawet kilkadziesiąt razy 

dziennie. 52,5% badanych używa smartfona ponad 4 godziny w ciągu 

dnia (w tym 10,7% przyznało, że praktycznie się z nim nie rozstaje). 

Jeśli dziecko nie zna podstawowych zasad bezpiecznego 

funkcjonowania w Internecie, może nieświadomie popełniać wiele 

błędów, które mogą mieć wpływ m.in. na jego bezpieczeństwo. Co na 

to rodzice? Zgodnie z deklaracjami uczniów jedynie 21,3% rodziców 

https://portal.librus.pl/artykuly?name=m%C5%82odzi+cyfrowi


rozmawia z nimi o tym, co robią w Internecie, 56,2% przeprowadza 

rozmowy sporadycznie, a 22,5% w ogóle nie porusza tego tematu. 

Niski poziom zaangażowania 

 

Według raportu z badań „Młodzi Cyfrowi” 60,6% uczniów przyznaje, 

że rodzice nie są osobami, które uczą ich, w jaki sposób korzystać z 

urządzeń mobilnych i Internetu. Rola wręcz się odwraca — prawie 

połowa uczniów pomaga rodzicom rozwiązywać problemy związane z 

korzystaniem z sieci. Nastolatkowie zdecydowanie częściej proszą o 

radę swoje rodzeństwo lub rówieśników. Co trzeci uczeń deklaruje, że 

jego rodzic nie ma świadomości, na jakich zasadach używa się 

mediów społecznościowych. Skutki pozostawienia dzieci bez wsparcia 

ze strony osoby dorosłej łatwo można przewidzieć: e-uzależnienie, 

przeciążenie informacjami, fonoholizm, a w dalszej konsekwencji 

problemy z nauką czy w kontaktach z rówieśnikami i rodziną.  

 

Kolejnym problemem jest zaniedbywanie własnego bezpieczeństwa w 

sieci. Aż 17,9% nastolatków niewystarczająco chroni swoją 

prywatność, np. coraz częściej udostępnia swoje zdjęcia z domu czy 

okolicy, w której zamieszkuje lub umieszcza dane wrażliwe na 

stronach internetowych. Co gorsza, aż 26% uczniów potwierdza, że w 

przypadku wystąpienia niepokojącej sytuacji w Internecie nie mogłoby 

liczyć na pomoc rodziców w tej kwestii. 

Klucz do bezpieczeństwa 

Odpowiedzialność w świecie cyfrowym powinno budować się od 

wczesnych lat. Jako że wiek, w którym dzieci stykają się z Internetem, 

staje się coraz niższy, także proces uświadamiania musimy 

wprowadzać odpowiednio wcześniej. Najlepiej zadbać o to jeszcze 

przed rozpoczęciem szkoły. 

 



Pierwszą kwestią, na którą powinniśmy uczulić dziecko, jest poprawne 

weryfikowanie treści znajdujących się w Internecie. Poruszanie się po 

witrynach w sposób racjonalny opiera się nie tylko na poszukiwaniu 

wartościowych treści, ale i zwracaniu uwagi na bezpieczeństwo 

odwiedzanych stron. Co ważne, trzeba uczulić dziecko na kwestie 

związane z ochroną prywatności i zapoznać je z zagrożeniami 

wiążącymi się z jej naruszeniem. 

 

Kolejnym z zadań opiekuna jest zwrócenie uwagi na znajomości, które 

nawiązuje się w mediach społecznościowych. Jako że Internet daje 

możliwość bycia anonimowym, to powinniśmy uczulić nasze dziecko, 

że po drugiej stronie komputera niekonieczne znajduje się osoba, 

której dane widnieją w Internecie. Wszelakie spotkania, przesyłanie 

filmów czy zdjęć, podawanie swoich danych przypadkowym osobom 

stanowi niebezpieczeństwo dla wszystkich użytkowników. 

 

 

Kontrola czy zaufanie? 

Oprócz powyższych wskazówek, aby podnieść poziom 

bezpieczeństwa naszego dziecka w Internecie, możemy zdecydować 

się na wprowadzenie tzw. kontroli rodzicielskiej. Programy, które są 

przeznaczone do takich zadań, pomogą nam uchronić nasze dzieci 

przed niebezpiecznymi stronami internetowymi oraz nieodpowiednimi 

treściami. Wyznaczą też czas, który młody człowiek może spędzić w 

Internecie. Wprowadzenie takiej blokady może być jedynie 

dodatkowym wsparciem, natomiast główną ochronę powinna stanowić 

dobra relacja z dzieckiem i wzajemne zaufanie. 

 

Jeśli chcesz zapoznać się z zasadami działania blokad rodzicielskich, 

zachęcamy do przeczytania artykułu “Blokada rodzicielska Internetu – 

czy warto ją wykorzystywać”. Dzięki niemu dowiesz się, na czym 

polega funkcjonowanie blokad rodzicielskich oraz jakie są zalety 

wprowadzenia ich w życie. 

https://portal.librus.pl/rodzina/artykuly/blokada-rodzicielska-internetu-czy-warto-ja-wykorzystywac
https://portal.librus.pl/rodzina/artykuly/blokada-rodzicielska-internetu-czy-warto-ja-wykorzystywac


 

Badanie “Młodzi Cyfrowi” zostało zrealizowane wśród 51 tysięcy 

uczniów w całej Polsce! Organizatorami projektu są: Fundacja Dbam o 

Mój Z@sięg oraz Uniwersytet Gdański we współpracy z firmą Librus i 

PCG Edukacja. Więcej informacji dotyczących raportu znajdziesz w 

artykule: “Co Internet robi z polską młodzieżą [CZYTAJ RAPORT]”. 

 

 

 

 

 

Źródła: 

 Ogólnopolskie Badanie “Młodzi Cyfrowi”, Fundacja Dbam o Mój Z@sięg, Uniwersytet 

Gdański. 
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Blokada rodzicielska 
Internetu – czy warto ją 
wykorzystywać 

 

Przeciętny wiek dziecka, które otrzymuje swój pierwszy 

smartfon to 10 lat. Młody człowiek bardzo wcześnie staje w 

obliczu ogromnej ilości informacji i treści, z których wiele 

nie jest przeznaczonych dla jego oczu. Internet jest jak 

olbrzymie, bezustannie rozrastające się miasto bez szeryfa. 

Ta rola należy zatem do rodzica, który powinien zadbać, by 

tak wczesny kontakt z siecią nie był dla dziecka szkodliwy. 

Po to właśnie powstała funkcja blokady rodzicielskiej. 

Co daje nam blokada rodzicielska? 

 

Blokada rodzicielska jest filtrem, przez który przepuszczane są strony 

internetowe, by oddzielić te bezpieczne od absolutnie 

nieodpowiednich dla młodego oka i umysłu. Dziecko często nie jest w 

stanie samodzielnie ochronić się przed napływem treści 

pornograficznych lub pokazujących przemoc – potrzebny jest nadzór 

rodzica. Co więcej funkcja ta minimalizuje możliwość kontaktu on-line 



z nieznajomymi. Kolejną zaletą blokady jest weryfikacja czasu, jaki 

dziecko spędza w sieci lub korzystając z aplikacji, co sprzyja 

zapobieganiu rozwinięcia się uzależnienia od urządzeń 

mobilnych.  Blokada rodzicielska to również bezpieczeństwo samego 

urządzenia. Uniemożliwia pobieranie programów i aplikacji bez wiedzy 

rodzica, a więc jest mniejsze prawdopodobieństwo, że do systemu 

wedrą się wirusy. Dziecko nie ma również możliwości usunięcia plików 

zainstalowanych wcześniej na urządzeniu.   

Jak działa blokada rodzicielska? 

Użytkownicy urządzeń z dostępem do Internetu mają dziś szeroki 

wybór rozwiązań chroniących dziecko przed dostępem do szkodliwych 

treści. Najczęściej absolutną podstawą jest oprogramowanie 

zainstalowane fabrycznie, jednak sieć kontrolować można nawet z 

poziomu samej przeglądarki. Istnieje możliwość filtracji stron pod 

kątem konkretnych słów, np. „śmierć”, „seks”, „zabójstwo” itp. Dziś 

przeglądarki umożliwiają stworzenie kilku kont, opartych na odrębnych 

wytycznych. 

 

Istnieje także szereg płatnych i bezpłatnych programów 

wspomagających kontrolę rodzicielską. 

 

 



 

Bezpieczny smartfon? 

Choć nie powinniśmy ignorować żadnego ze źródeł szkodliwych 

treści, to smartfon stanowi dziś najpowszechniejsze wśród młodych 

ludzi urządzenie z dostępem do Internetu. Telefony komórkowe 

wręczane są dzieciom na coraz wcześniejszym etapie rozwoju. 

Badanie „Młodzi Cyfrowi” przeprowadzone przez Fundację Dbam o 

Mój Z@sięg oraz Librus wykazało, że już niemal wszystkie dzieci 

aktywnie korzystają ze smartfonów z dostępem do sieci – większość z 

nich przed ukończeniem 10 roku życia. Urządzenia z systemami 

Android i iOS dają możliwość instalacji odpowiedniego 

oprogramowania do ochrony najmłodszych użytkowników.  

 

Jak zainstalować kontrolę rodzicielską na urządzeniach z Androidem 

dowiemy się tutaj. Właściciele urządzeń z systemem iOS powinni 

zajrzeć tutaj. 

Chrońmy dzieci w sieci! 

Ramiona odpowiedzialnego opiekuna, który troszczy się o poprawny 

rozwój dziecka, powinny starać się objąć jak największy obszar – w 

https://support.google.com/googleplay/answer/1075738?hl=pl
https://support.apple.com/pl-pl/HT201304


tym nieskończoną cyberprzestrzeń. Dzięki blokadzie rodzicielskiej 

młody człowiek nie tylko chroniony jest przed nieodpowiednimi 

treściami, ale również może mieć łatwiejszy dostęp do materiałów, 

które mogą mieć pozytywny wpływ na jego dalszą edukację i 

nabywanie zdrowych nawyków. Reglamentacja czasu, jaki dziecko 

spędza w sieci stanowi jednocześnie idealny sposób na 

zrównoważenie proporcji czasu poświęcanego na Internet i inne 

aktywności (np. czytanie książek, aktywność fizyczną itd.) 

 

 

 

 

 

Źródło badań: 

 "Nałogowe korzystanie z telefonów komórkowych. Szczegółowa charakterystyka 

fonoholizmu w Polsce. Raport z badań" Fundacja Dbam o Mój Z@sięg, dr Maciej Debski, 

Gdynia 2016 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


